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FOTOGALERIE Z OSLAV 60 LET KOPANÉ V OCHOZI

Oslavy 60 let oddílu kopané v Ochozi u Brna, výstava pohárů.

Oslavy 60 let oddílu kopané v Ochozi u Brna, výstava fotografií.
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EDITORIAL

Vážení čtenáři,
je tady léto a s ním i doba dovolených. Vět-
šina pracujících si s tímto obdobím spojuje 
chvíle odpočinku někde na mořské pláži, 
na výletě v horách nebo aspoň na zahra-
dě u bazénu. Pro novináře je to ale období 
okurkové sezony, kdy se toho moc neděje 
a není o čem psát. Ke slovu se touto dobou 
častěji dostávají archeologové, zaměstnanci 
muzeí a galerií a místních infocenter, kteří 
na stránkách novin a časopisů obšírně po-
pisují výsledky svých výzkumů a připravo-
vané výstavy, které sice nejsou tak zajímavé 
jako objevy a výstavy z jara, ale v té době se 
o archeologii, dějiny ani umění žádný no-
vinář nezajímal.
Dá se říct, že okurková sezona postih-
la i Ochozský zpravodaj. Ne že by se ale  
v Ochozi v uplynulých třech měsících nic 
nedělo. Zmínit můžeme například oslavy 
šedesáti let kopané v Ochozi nebo poseze-
ní u cimbálu, zorganizované v červnu na 
místo babských hodů. Přesto je toto číslo  
o něco tenčí než čísla předchozí. I tak si ale 
myslím, že si každý čtenář najde to svoje. 
Pokud vás ještě dovolená čeká, doporučuji 
přibalit si Ochozský zpravodaj s sebou. Ale 
i v případě, že vaše dovolená je již minulos-
tí, vám přeji příjemné počtení.

Ondřej Mlejnek, šéfredaktor
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Slovo starosty

Vážení občané,
letošní rok se přehoupl do své druhé, snad 
teplejší, poloviny. Začaly prázdniny a doba 
dovolených. Život v obci pokračuje svým 
tempem včetně stavebních prací výstavby 
inženýrských sítí lokality „Pod Skalkou“. 
V prvním týdnu prázdnin byla na budově 
naší základní školy vyměněna všechna okna 
a dvoje vstupní dveře.  Zakázku vyhrála ve 
zjednodušeném podlimitním výběrovém ří-
zení firma OKNOSTYL group, s .r. o., která 
na dodávku 61 ks plastových oken různých 
rozměrů a dvou vchodových dveří (jedny 
jsou hliníkové) včetně kompletní práce spo-
jené s výměnou stávajících oken podala na-
bídku ve výši 572 859 Kč. Od Jihomoravského 
kraje se mi podařilo na výměnu oken získat 
dotaci 200 tisíc korun z Programu rozvoje 
venkova. Celková výměna oken na budově 
ZŠ vyjde obec na necelých 400 tisíc korun. 
Provedená výměna oken se zajisté projeví  
i na nižší spotřebě plynu v topném období.
Dvakrát již proběhlo jednání výrobního vý-
boru stavby II/373 Ochoz průtah, 1. úsek,  
I. a II. etapa (rekonstrukce silnice na Pastýř-
kách). Na prvním jednání konaném v sídle 
Správy a údržby silnic v Moravanech u Brna 
jsem byl seznámen s projektanty firmy AF-
CITYPLAN, s. r. o., z Prahy, kteří vyhráli 
výběrové řízení na zhotovitele projektové 
dokumentace pro stavební povolení této 
stavby. Na první schůzce se řešily nástup-
ní hrany a povrchy autobusových zastávek, 
možnost rozšíření středového prstence na 
úkor jízdního pásu. Probírala se dešťová 
kanalizace: zaústění dešťových svodů z jed-
notlivých domů a návrhy uličních vpustí  
s kalovým prostorem. Odvodnění objízdné 
trasy po staré silnici bude řešeno zaústěním 
do stávající kanalizace na ulici Brněnská. Po-

díl investic obce a kraje do dešťové kanaliza-
ce bude určen poměrem z odvodňovaných 
ploch komunikace a střech.  Umístění stožá-
rů veřejného osvětlení u přechodů bude pro-
vedeno na základě vyjádření Policie České 
republiky. Objízdné trasy budou projednány  
s policií. Přes obec bude vedena pouze místní  
a hromadná doprava. Tranzitní doprava 
bude vedena mimo obec. Na přechodné 
dopravní značení a opravu objízdných tras 
bude vyčleněno 10 % z celkové ceny stav-
by. Druhé jednání se uskutečnilo 12. červ-
na 2013 na obecním úřadě. Jednání bylo 
spojeno s místním šetřením některých pro-
blematických míst spojených s plánovanou 
stavbou. Budou přesně zaměřeny stávající 
vjezdy do jednotlivých nemovitostí stojících 
podél silnice. Nová vozovka bude široká  
7 m, dojde tak k podstatnému zúžení a tím 
pádem i k posunutí vozovky. Ubydou dnes 
nezpevněné krajnice.  Na pravé straně smě-
rem od Brna bude mezi chodníkem a vo-
zovkou zelený pás o šířce cca 70 cm. Na levé 
straně bude jen chodník. Nebude možné 
parkovat vozidla tak, jak dnes, kdy někteří 
řidiči nechávají stát svá auta z části na silnici 
a z části na chodníku. Proto doporučuji těm, 
kteří tak ještě neučinili, aby si vybudovali  
z předzahrádek parkovací stání pro svá auta 
a případné návštěvy. O dalších jednáních  
a přípravě stavby budu informovat v dalším 
čísle Zpravodaje.
V polovině července bylo vypsáno výběro-
vé řízení na dodavatele čistící techniky pro 
dobrovolný svazek obcí Časnýř, jehož čle-
nem je i naše obec. Získaná dotace ve výši 
2,5 milionu korun bude využita na dva čis-
tící stroje. Podle dohody jeden stroj získají 
Bílovice a druhý Ochoz.
Po prázdninách bude obec vypisovat výběro-
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vé řízení na zhotovitele stavby „rekonstruk-
ce a nástavba fotbalových kabin“ na hřišti TJ. 
Po dohodě se zástupci oddílu kopané je na-
plánováno zahájení stavby v polovině června 
2014, po skončení jarní části fotbalové sou-
těže. Na podzim téhož roku bude provedena 
i  rekonstrukce komunikace od křížku smě-
rem ke hřišti.
Závěrem chci touto cestou požádat všechny 
vlastníky jakýchkoliv starších fotografií spo-

jených s naší obcí a s děním v ní, aby laskavě 
tyto fotografie zapůjčili na obecní úřad, kde 
budou naskenovány a v nepoškozeném sta-
vu vráceny vlastníkům. Záměrem je v říjnu 
uspořádat výstavu historických fotografií  
o životě a dění v naší obci.
Dětem a studentům přeji hezké prázdniny  
a dospělým příjemnou dovolenou.

 
Vlastimil Čoupek

Vážení občané,
po vzoru měst a obcí jako Brno, Židlocho-
vice, Hustopeče, Bílovice nad Svitavou,  
Babice nad Svitavou, Rajhradice, Řícmani-
ce, Prace a mnoha dalších jsme se rozhodli 
uspořádat výběr dodavatele elektřiny a ply-
nu pro všechny domácnosti pomocí elek-
tronické aukce. Při využití tohoto způsobu 
výběru dodavatele se dá očekávat finanční 
úspora ve výši 20-30 %. V rodinném domě 
se spotřebou energií v hodnotě 40 tisíc ko-
run se dá ušetřit až 8 tisíc za rok.
Občané se touto cestou vyhnou jednání  
s podomními prodejci a neriskují, že po-
depíší nevýhodnou smlouvu. Prodejci to-
tiž logicky vychvalují všechny výhody nové 
smlouvy a často zatají skryté poplatky, sank-
ce apod. Při e-aukci jsou podmínky dodávek 
dopředu stanoveny. Vítězný dodavatel ener-
gií je zohlední a tím odpadnou nejasnosti při 
podepisování nových smluv. Hlavním cílem 
aukce je získat co nejnižší cenu.
Obec Ochoz u Brna není do vztahu mezi 
prodejcem a odběratelem přímo zapojená, 
plní jen roli garanta a poskytuje občanům 
informační servis, zaeviduje případné zá-
jemce o nákup. Na rozdíl od prodejců, kteří 
se nás snaží cíleně přimět k nákupu od jejich 

Úspora za platby elektřiny a plynu pro občany naší obce

zaměstnavatele, v elektronické aukci předem 
dodavatele neznáme. Je to průhledná veřej-
ná soutěž, ve které uspěje ten, kdo nabídne 
nejnižší cenu. Lidé, kteří se do aukce přihlá-
sí, nic neriskují a tato služba je pro ně zcela 
zdarma. Smlouvu o dodávce s nejlevnějším 
dodavatelem budou podepisovat až tehdy, 
kdy je znám vítězný dodavatel a jeho cena za 
jednotku energie a kdy s ní odběratel energie 
souhlasí.
Čím více lidí se do společného nákupu za-
pojí, tím zajímavějším zákazníkem pro 
energetickou společnost budeme. Vyu-
žijte této příležitosti spojit nákup energií  
s ostatními občany a ušetřit nemalé peníze.
Zájemci o účast v elektronické aukci se 
mohou dostavit na obecní úřad v  pátek  
2. srpna od 15:30 do 18:30 hodin a následně 
v pondělí a ve středu 5., 7., 12. a 14. srpna od 
16:00 do 19:00 hodin.
V kanceláři OÚ budeme přijímat vaše objed-
návky. Vezměte si s sebou roční vyúčtování 
a platné smlouvy se současnými dodavateli 
energií. Věřím, že naše společné úsilí bude 
úspěšné a prospěšné.

Vlastimil Čoupek, starosta obce
Další informace naleznete na  

www. ochozubrna.cz
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Přístup na Lysou horu

Rád bych občany obce krátce informoval 
o výsledku jednání ohledně přístupu na 
Lysou horu spojeného s prohlídkou areálu 
chovu koní pana Mišky a s jeho záměry do 
budoucna.
Na základě požadavků občanů, které vy-
slechli a následně na zasedání několikrát 
přednesli někteří zastupitelé, bylo na den 
17. června dohodnuto setkání s majitelem 
chovu koní Miškou za účelem zjištění prů-
chodnosti areálu směrem k Lysé hoře.
Přestože o toto setkání byl ze strany zastupi-
telů projeven značný zájem, sešel jsem se na 
místě konání pouze se starostou V. Čoup-
kem a J. Škrobem, který za občany obce do-
dal naší schůzce věrohodnost a hlavně po-
třebné informace o stavu přístupu na Lysou 
v dřívějších dobách. Na schůzce nechyběl 
samozřejmě ani majitel chovu koní Miška 
se svým synem.
Po krátkém vysvětlení důvodu schůzky, kte-
rým byla hlavně možnost přístupu k lesům 
za areálem koní a k cestě na Lysou horu ze 
strany staré cesty na Pastýřkách, tedy od 
hlavního vchodu do uvedeného areálu, jsme 
si společně koňskou farmu prošli, abychom 
ověřili průchodnost směrem k uvedené loka-
litě. Přitom nás pan Miška opakovaně ujistil, 
že areál je možné kdykoliv projít, protože se  
v něm koně volně nepohybují a tudíž ne-
může dojít k žádnému úrazu. Majitel chovu 
koní nás také seznámil se svými dalšími plá-
ny, které má do budoucna. Jeho vize o vy-
tvoření jakéhosi parku ve spodní části pod 

současnou zástavbou s výhledem na výběh 
pro koně předpokládá terénní úpravy v této 
části areálu. Také další části jsou postupně 
vyklízeny od staré zemědělské techniky a ji-
ných pozůstatků po bývalém družstvu. Prá-
ce má tady ještě dost a dost.
Ale vraťme se zpět k přístupu na Lysou 
horu. Areál je možný projít bez komplika-
cí od hlavní brány vpravo kolem seníku, 
což je největší a nepřehlédnutelná budova. 
Za seníkem máme po pravé straně další 
ohraničený výběh pro koně a jsme již kou-
sek od lesa, kde je vidět vstupní cesta do 
lesa vedoucí také ke zmiňované Lysé hoře. 
S panem Miškou, který má v úmyslu opra-
vit i dnes poničený plot, oddělující areál od 
lesa, bylo dohodnuto vybudování branky 
v novém plotě tak, aby byla možnost prů-
chodu ještě snadnější. Pan Miška nás ujis-
til, že vstupní brána se nezamyká, a proto 
je průchod téměř vždy možný. Přesto může  
k určitému omezení dojít a to tehdy, když se 
stěhují koně z výběhů nebo do stájí.
Myslím, že když budeme vzájemně tole-
rantní a budeme dodržovat pravidla obec-
né bezpečnosti, a to ze strany majitelů koní  
i ze strany návštěvníků, nemůže dojít k zá-
vaznějšímu problému při průchodu na Ly-
sou.
A kdyby náhodou došlo, pak tu máme obec-
ní úřad.

Hezké léto přeje
Jan Vaculík, místostarosta

Výpisky nejsou oficiální informační zdroj, 
jsou redakčně upraveným textem, vybraným 

Výtah ze zápisů zasedání zastupitelstva

z oficiálních zápisů – výběr je individuální, 
autorský. Zastupitelstvo obce za následující 
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obsah nenese žádnou zodpovědnost. Plná 
verze zápisů je k dispozici na webových 
stránkách obce.

5. zasedání, 8. 4. 2013
Porucha veřejného osvětlení, které se stala 
začátkem března, byla způsobena poru-
chou zemního kabelu na Zákazanci. Za tři 
dny pátrání po závadě a za její odstranění 
obec zaplatila obec firmě Rotrekl celkem  
28 334 Kč.
Projektanti dokončili projektovou doku-
mentaci pro územní řízení, stavební povo-
lení a provedení stavby kabin u fotbalového 
hřiště. Cena za vypracování dokumentace je 
téměř 115 tisíc Kč.
Dne 2. dubna byla podle uzavřené smlouvy 
Ochozské chase odeslána bezúročná půjčka 
ve výši 441 000 Kč na nové kroje.
Kvůli stížnostem na průběh výstavby rodin-
ných domů pod Skalkou požádal starosta na 
odboru životního prostředí Městského úřa-
du Šlapanice o stavební dozor.

6. zasedání, 29. 4. 2013
Proběhlo výběrové řízení na výměnu 62 
oken a 2 dveří v budově ZŠ, které vyhrála 
firma Oknostyl group, s. r. o. Nabídla nej-
nižší cenu 572 859 Kč a obec s ní podepsala 
smlouvu o dílo.
Obec nechá za 16 628 Kč vyměnit poško-
zený retardér u Svazarmu. Pasport dalšího 
nového dopravního značení zatím obec ak-
tualizovat nebude.
Za strojní zametání zimní posypu na míst-

ních a vedlejších komunikacích obec zapla-
tila 32 912 Kč firmě MINKS.

7. zasedání, 20. 5. 2013
Závěrečný účet obce za rok 2012 skončil  
s přebytkem hospodaření 3 821 000 Kč.
Za odvoz a likvidaci velkoobjemového od-
padu obec zaplatila firmě JAKO Blatný,  
s. r. o., 47 008 Kč a za odvoz a likvidaci ne-
bezpečného odpadu firmě KTS Ekologie,  
s. r. o., částku 21 366 Kč.
Zastupitelstvo schválilo uvolnění částky  
100 000 Kč z obecního rozpočtu na koupi 
herních prvků pro mateřskou školu a jedná 
o jejich výběru.

8. zasedání, 10. 6. 2013
Zastupitelstvo schválilo poskytnutou účelo-
vou dotaci z rozpočtu Jihomoravského kraje 
na akci „Výměna oken v budově ZŠ“.
Byla uzavřena nájemní smlouva se Zdeň-
kem Lebišem o přenechání rozvodu kabelo-
vé televize na poskytování služby připojení 
k internetu.
Zastupitelstvo schválilo každoroční vyvěšo-
vání moravské vlajky na budově obecního 
úřadu dne 5. července u příležitosti Dne 
slovanských věrozvěstů Cyrila a Metoděje 
a v den konání tradičních Svatováclavských 
hodů (letos 28. září).
Dne 17. června se konala debata o napo-
jení rodinných domů „Pod Skalkou“ na 
dešťovou a splaškovou kanalizaci v lokalitě  
„U Svazarmu“.

-gh-

Černobílé fotbalové jaro

Černobílá, taková byla jarní fotbalová sezo-
na v Ochozi u Brna. Do tohoto období jsme 

vstupovali se dvěma hlavními cíli – zachrá-
nit pro náš klub okresní přebor a v červnu 



SPOLKY, SDRUŽENÍ, INSTITUCE

8

důstojně oslavit 60 let organizované kopané 
v naší obci.
A jak již z titulku poznáte, podařilo se spl-
nit jen druhou část. Ale to lepší až na ko-
nec. Horší je, že nejúspěšnější  desetiletí 
ochozského fotbalu jsme zrovna v období 
přípravy oslav ukončili sestupem prvního 
mužstva dospělých do III. třídy okresní sou-
těže. Příčin je více, ale hlavním nedostatkem 
bylo nezvládnutí domácích zápasů se stej-
ně ohroženými mužstvy, zejména se Soko-
lem Senorady. Remíza a ztráta dvou bodů  
s tímto soupeřem byla rozhodující. Sestup 
se nedá omluvit. Výbor oddílu kopané se 
zamýšlel nad důvody velkého množství zra-
něných hráčů, opakujících se již poněkoliká-
té vždy v jarní části. Také přístup některých 
hráčů k léčení úrazů byl velmi nezodpověd-
ný. A tak ve většině jarních zápasů nastu-
povali v základní sestavě mužstva až čtyři 
sedmnáctiletí dorostenci a polovina muž-
stva byla tvořena hráči do dvaceti let. Přes 
toto smutné konstatování je však potřeba 
hráčům i trenérům za uplynulé období po-
děkovat. Vždyť, jak jsem již v úvodu uvedl,  
v tomto období jsme se ze základní IV. třídy 
probojovali poprvé v historii až do krajské 
soutěže I.B třídy, kde jsme dva roky úspěš-
ně působili. Ve výboru a ve vedení prvního 
mužstva jsme byli zajedno, že upřednostní-
me výchovu vlastních mladých hráčů před 
drahými nákupy posil. Myšlenka je to podle 
mne jednoznačně správná. Bohužel velký 
počet výpadků zkušených hráčů ji částečně 
devastoval. Výchova mladých je běh na delší 
trať. Věřím však, že se časem našemu oddílu 
vyplatí. A tak ještě jednou všem patří moje 
poděkování.
V soutěžích jsme měli ještě tři další mužstva. 
Nejúspěšnější byli jednoznačně naši nej-
mladší. V okresním přeboru mladších žáků 
obsadili krásné třetí místo. Důležitější však 

je, že podávali velmi dobré výkony a pravi-
delní návštěvníci jejich zápasů mohli vidět 
soustavné zkvalitňování výkonnosti. Hráči 
budou téměř ve stejném složení pokračovat 
v této kategorii i v příští sezoně. Věříme, že 
pod vedením trenérů Jany Švábové a Dana 
Gotvalda staršího vyrůstá pro náš fotbal sil-
ná generace hráčů. Velký dík patří hráčům, 
ale také trenérům a rodičům hráčů i hráček. 
Vydržte!
Starší žáci v okresním přeboru podáva-
li standardní výkony, ke konci soutěže  
s viditelným vzestupem výkonnosti. Vět-
šina hráčů bohužel této kategorii odrostla,  
a protože nám chybí pro nedostatek hráčů 
mužstvo dorostu, tak se budou dál připra-
vovat pod vedením Zdeňka Zobala společ-
ně s B mužstvem mužů. Doufáme, že vydrží  
a někteří se brzy zapojí i do soutěží dospě-
lých. 
Tým mužů B splnil svůj úkol pomoct ve 
výchově mladých hráčů. A tak na jaře po-
stupně přecházeli do prvního mužstva mladí 
nadějní hráči Pavel Učeň, Vítek Hrazdíra, 
Hynek Blatný a Martin Junek. Výchova hrá-
čů zůstává i v dalším období činnosti naše-
ho oddílu hlavním cílem B mužstva. Došlo 
k obměně vedení týmu, když z pracovních 
důvodů skončili Pavel Sapák a Vojta Gonich 
mladší. Výbor oddílu kopané jim za práci 
pro náš klub děkuje a věří, že se časem vrátí. 
Tým mužů B nyní trénuje a vede Radek Eli-
áš. Všichni si přejeme, aby se mu dařilo.
V nastávající sezoně budou v okresních sou-
těžích tři mužstva: mladší žáci, „A“ a „B“ 
družstvo mužů. Novinkou podzimní části 
soutěží je skutečnost, že všechna mužstva 
budou hrát domácí zápasy v jeden den a to 
vždy v neděli: Muži B v 10.15 hodin, muži  
A odpoledne podle úředních začátků  
a mladší žáci předzápas před muži A.
Muži začínají 11. srpna domácími zápasy  
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s Měnínem B a s Pozořicemi. I druhé kolo 
sehrají obě družstva mužů na domácím 
trávníku v neděli 18. srpna 2013. Mladší 
žáci sehrají první kolo 24. srpna a na domá-
cím hřišti se představí v neděli 1. září 2013. 
Rozlosování a termíny domácích zápasů 
budou jako vždy zveřejněny na vývěsce Tě-
lovýchovné jednoty u budovy obecního 
úřadu, v ochozských televizních zprávách 
a v obecním rozhlase. Těšíme se na setkání  
s příznivci kopané na hřišti.

Ve dnech 21. A 22. června vyvrcholily 
oslavy šedesáti roků organizované kopa-
né v naší obci. Začaly již 15. června vy-
dařeným turnajem mladších žáků a po-
kračovaly o týden později. V pátek 21. 
června 2013 jsme se setkali s našimi nej-
staršími hráči, funkcionáři, zástupci obce  
a pozvanými hosty z SK Líšeň a oddílů  
z Babic, Bílovic a Řícmanic na slavnostní 
schůzi v restauraci Na Kovárně. Zde jsme 
vyhodnotili uplynulé desetiletí a předali pa-
mětní listy zasloužilým členům. V sobotu 
22. června 2013 pokračovaly oslavy od rána 
sportovně-kulturní částí. Nejdříve odehráli 
svůj slavnostní zápas starší žáci s Pozoři-
cemi. Poté následoval vydařený turnaj bý-
valých hráčů za účasti tradičních soupeřů  
z Babic, Bílovic, Římanic a Ochoze.
Vyvrcholením sportovní části oslav bylo 
velmi dobré utkání našich mužů s výběrem 
SK Líšeň a oslavy jsme zakončili letní nocí  
s živou hudbou za krásného počasí a v dobré 
náladě.
Oslavy našeho významného jubilea se velmi 
zdařily. Přispěly k tomu i k tomuto výročí 
připravené upomínkové předměty: krásná 
tabla historických i současných fotografií ze 
sportování i budování, nádherný kalendář 
vydaný k tomuto výročí, zajímavý almana-
ch, který navázal na 50. výročí z roku 2003  

a hezký dres v barvách našeho klubu. Pro 
návštěvníky fotbalových zápasů našich týmů 
budou zbývající kusy připraveny k zakoupe-
ní za symbolickou cenu.
Je mou povinností poděkovat za náročnou  
a úspěšnou přípravu a organizaci oslav všem, 
kdo se na nich podíleli.

Slavnostní schůze v restauraci Na Kovárně.

Oslavy skončily a před fotbalem v Ochozi 
u Brna stojí nové výzvy a úkoly v další eta-
pě činnosti. Všichni věříme, že příští dese-
tiletí bude nejméně tak úspěšné, jako bylo 
to uplynulé. Jistě k tomu přispěje i výraz-
ně omlazený výbor oddílu kopané v čele  
s Martinem Zajíčkem. Na závěr chci podě-
kovat všem členům minulého výboru od-
dílu, Zdenkovi Zajíčkovi, Aleši Rádsetou-
lalovi, Edovi Gondekovi, Jarku Zajíčkovi, 
Jarovi Rozsypalovi, Pavlovi Petlachovi, Fery-
mu Šlofovi, Radku Ševčíkovi, Robertu Zajíč-
kovi, Vojtovi Gronichovi staršímu, trenérům 
a realizačním týmům jednotlivých týmů 
za spolupráci a vše, co pro ochozský fotbal  
v uplynulém období vykonali. I když někteří 
z nás ve výboru končí, neznamená to konec 
naší pomoci  ochozské kopané.

Mgr. Ruda Purkert, bývalý předseda  
a sekretář oddílu kopané TJ Ochoz u Brna
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Se školním rokem se naši skauti rozloučili 
už v pátek 21. června u slavnostního ohně 
ve starém lomu. Společně jsme si zahrá-
li několik her, opekli špekáčky a ti starší  
z nás se rozhodli v lomu i přenocovat. Snad 
by se nám to i povedlo, kdyby kolem půl-
noci nedorazila průtrž mračen, a tak jsme 
museli akci ukončit trochu jinak, než bylo 
původně v plánu. Samozřejmě nám to ani 
moc nevadilo.

Po této krátké akci se už každý z nás těšil na 
blížící se tábor. Po dobrých loňských zkuše-
nostech jsme letos vyrazili opět na tábořiš-
tě Vřesovice, několik kilometrů od Kyjova. 
Hned na začátku, přímo při odjezdu, nás 
potkala mírná komplikace, když nás řidič 
nechtěl vzít všechny najednou do autobusu. 
Naštěstí jsme měli dost času a hlavně všude 

Skautský tábor podle filmu Jumanji

bylo plno ochotných rodičů, kteří nás auty 
dopravili na hlavní vlakové nádraží. Ještě 
jednou děkujeme. Jiné závažnější zádrhely 
nás během tábora nepotkaly, ačkoli by ne-
byl tábor táborem, kdyby se alespoň jednou 
nejelo s někým do nemocnice nebo kdyby-
chom každý den měli od pekaře nachystáno 
tolik pečiva, kolik jsme si ho objednali. To 
vše se dá ale úspěšně řešit.
Pro 34 dětských táborníků, byla letos při-
pravena celotáborová hra na motivy filmu 
z roku 1995 – Jumanji, kterou připravova-
lo a realizovalo šestnáct vedoucích, roverů 
a rangers. Jumanji je starobylá africká hra, 
která dává hráčům okusit nástrahy džungle 
na vlastní kůži, záleží, co padne na kostkách. 
Náš tábor tak zastihlo splašené stádo, boři-
li jsme se do tekutého písku, kuchyň nám 
rozházely opice, nebo jsme se skrývali před 
pomateným lovcem, hned poté, co jsme se 
vypořádali s masožravými rostlinami. Na 
konec se však všem čtyřem soutěžícím sku-
pinám – Tembo (sloni), Tumbili (opice), 
Kifaru (nosorožci) a Mamba (krokodýlové) 
– podařilo Jumanji dohrát, dostat se do cíle 
hrací plochy a překonat všechna nebezpečí, 
která padla na kostkách.
Kromě celotáborové hry probíhal i další 
táborový život v podobě výletů, koupání, 
rozcviček, nástupů, společných her, tábo-
rové diskotéky, různých zkoušek a dalších 
táborových aktivit. Věřím, že nádherným 
zážitkem pro každého byl slibový oheň,  
u kterého se „naše skautská rodina“ sešla  
v počtu přes padesát skautů a skautek a spo-
lečně jsme mohli strávit opravdu krásný 
večer. Nejen že se u ohně skládaly skautské 
sliby, ale zároveň to byla velká tečka za dal-
ším uplynulým školním rokem, který jsme 
prožívali společně, a to množství zážitků se Měl jsi hodit trochu více, dej si pozor na opice!
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nám všem odráželo ve tvářích. Zvlášť pak 
nám starším.
Doufám, že se tábor všem líbil, zejmé-
na pak velkému počtu nováčků, a že 
se ještě dlouho budeme na táborech  
a během roku potkávat a užívat si takovou 
atmosféru, která vládla letos.

S přáním krásného zbytku prázdnin,
Tomáš Kozel, vůdce oddílu ŠošoniJak se dostat do kruhu?

Posezení u cimbálu

Tento rok se sice Ochoz musela obejít bez 
babských hodů, přesto se v červnu konala 
alespoň menší folklorní událost. Výbor bab-
ských hodů uspořádal 15. června letní večer 
s cimbálovou muzikou pana Opletala, kte-
rá přijela ze Křtin. Od osmi hodin večer se 
tak Orlovnou rozezněly melodie známých 
lidových písní i některé méně hrané písnič-

ky. Zazpívat si a poslechnout krojovanou 
muziku, složenou z cimbálu, basy, houslí  
a  klarinetu, přišli starší i mladší, včetně čle-
nů Ochozské chasy, která letos pořádá 28. 
září párové Svatováclavské hody, tentokrát 
již v nových ochozských krojích.

-gh-

Dne 10. června 2012 schválilo obecní za-
stupitelstvo každoroční vyvěšování mo-
ravské vlajky na budově obecního úřadu  
v den svátku příchodu Cyrila a Metoděje na 
Moravu (5. července) a v den konání tradič-
ních Svatováclavských hodů (letos 28. září). 
Ochoz u Brna se tak připojila k více než 750 
jiných moravských obcí, které si vyvěšová-
ním moravské vlajky připomínají historii  
a tradice Moravy, země, která slovy básníka 
Jana Skácela je a není; země, kde žijeme.
A jak vlastně moravská vlajka vypadá? 
Skládá se ze dvou vodorovných pruhů, kdy 
spodní je červený a horní je žlutý. V posled-

Moravská vlajka na ochozské radnici

ních letech bývá doplňována ještě žlutočer-
veně šachovanou moravskou orlicí v mod-
rém erbu a to z důvodu odlišení od jiných 
podobných vlajek (například vlajky Prahy 
nebo Znojma). Podoba moravské vlajky 
vychází ze zemských barev, které jsou od-
vozeny z moravského znaku. Od třináctého 
století měla Morava ve znaku vpravo hledící 
stříbrnočerveně šachovanou orlici na mod-
rém poli. V roce 1462 byl tento znak pový-
šen císařem Fridrichem III. na zlatočerveně 
šachovanou orlici. Z této podoby znaku 
byly také odvozeny moravské zemské bar-
vy, jimiž se rozhodnutím prvního voleného 
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moravského zemského sněmu v roce 1848 
staly zlatá a červená. V období po vzniku 
Československa byla rozhodnutím vládních 
orgánů preferována spíše starší stříbrnočer-
vená varianta moravského znaku, jako ideo-
logicky více česká. Místo moravské vlajky 
byla více používána československá vlajka, 
jejíž podobu přejala v roce 1993 také Čes-
ká republika. V průběhu druhé poloviny 
dvacátého století začali moravští vlastenci 

na vlajku vkládat moravský zemský znak, 
podobně, jako se tomu děje v případě vla-
jek jiných zemí a států, zejména z důvodu 
odlišení od jiných stejných či podobných 
vlajek.
V průběhu posledních let se objevily názo-
ry, že by bylo vhodnější jako symbol Moravy 
vyvěšovat spíše tzv. markraběcí standartu, 
tedy v modrém poli vpravo hledící bíločer-
veně šachovanou orlici. Našlo se dokonce 
také pár kreativních jedinců, kteří vymysleli 
vlastní podobu moravské vlajky, a tu vnucu-
jí jiným jako jedinou správnou. Podle mého 
názoru není tak podstatné, jaká je správná 
podoba moravské vlajky, ale to, že se jejím 
vyvěšováním tisíce lidí přihlašují k Moravě 
jako ke své rodné zemi. Je důležité ctít tradi-
ce svých předků, protože nemůžeme vědět, 
kterým směrem se na své životní pouti vy-
dat, když nevíme, odkud přicházíme.

Ondřej MlejnekMoravská vlajka.

Není Ochoz jako Ochoz

Za účelem návštěvy dalšího místa se stej-
ným názvem, jako má naše obec, jsme se 
tentokrát museli vydat až do jižních 
Čech. Zde se v píseckém okrese na 
katastru vsi Zbonín, který patří pod 
varvažovský obecní úřad, uprostřed 
polí nad Orlickou přehradou nachází 
malá osada jménem Ochoz.
Po příjezdu zjišťujeme, že se vlast-
ně jedná jen o shluk několika chat 
kolem dvou statků, ke kterým vede 
pouze polní cesta. Naštěstí se nám 
na dvoře jednoho ze statků podařilo 
zastihnout místního rodáka Ladi-
slava Vlnu, se kterým se dáváme do 

řeči. Když se ho zeptáme, jak máme správ-
ně Ochoz u Zbonína skloňovat, uvádí nás 

Pohled na Ochoz u Zbonína.
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poněkud ve zmatek. Tvrdí, že Ochoz je 
sice rodu mužského, nicméně název osa-
dy skloňuje podle vzoru píseň (na Ocho-
zi, z Ochoze atd.). Zdá se tedy, že i Ochoz  
u Zbonína byl původně rodu ženského, stej-
ného původu, jako ostatní Ochoze. Název 
osady vznikl patrně také od staročeského 
slova o(b)choza, které znamenalo výměru 
území.
Později pan Vlna pokračuje: „Tady na 
Ochozi máme všeho všudy jen dva statky  
o výměře šestnáct a dvacet pět hektarů a ně-
kolik domků kolem. První statek, postavený 
roku 1876, vlastnila naše rodina a v soused-
ním statku hospodařila rodina Bílých“. Z ro-
diny Bílých pocházel také armádní generál  
a za protektorátu velitel odbojové organiza-
ce Obrana národa Josef Bílý (1872-1941). 
Ten se zde sice narodil, ale brzy se odstě-
hoval a na gruntu hospodařil jeho bratr 
Arnošt. Jeden z domů na pozemcích tohoto 
statku později koupil malíř Vladimír Šolta, 
který sem jezdil na chatu i se svojí ženou 
Jiřinou Švorcovou. „Po manželově smrti se 
sem neměla paní Švorcová jak dostat, pro-
tože řidičák neměla, a tak domek prodala,“ 
uzavírá pan Vlna. Zdá se, že zde byla na tak 
malý počet domů celkem velká koncent-
race známých osobností. A to ještě v blíz-
kém Zboníně vlastní chalupu herečka Iva  
Janžurová.

Nejbližší střediskovou obcí je Varvažov, kde 
také sídlí obecní úřad, pod který Ochoz spa-
dá. Zde nás uvítala paní starostka Eva Hos-
pasková. Na pracovním stole jí zrovna ležela 
technická dokumentace plánované rekon-
strukce ochozské cesty, takže v budoucnu 
snad již nebude při cestě do Ochoze hrozit 
poškození auta. Paní starostka nás podrob-
ně seznámila s Varvažovem a jeho okolím. 
Dnes má Varvažov v sedmi místních částech 
pouhých 174 stálých obyvatel, ale protože se 
jedná o turisticky vyhledávanou oblast, stojí 
zde asi 220 chat a chalup. Z místních zajíma-
vostí je možné uvést hlavně švarcenberský 
zámek a kostel, starý mlýn nebo varvažov-
ský viklan. Z kulturních akcí zde každoroč-
ně probíhá svatohavelské posvícení, dětský 
den nebo třeba karneval.

Ochoz u Zbonína, statek Ladislava Vlny.

Ochoz u Zbonína, kamenný kříž.

Pokud budete mít cestu kolem, doporuču-
ji se v tomto kraji zastavit. I když se vám 
třeba nebude chtít zajíždět po polní cestě 
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Varvažovská náves se zámkem, rybníkem a kostelem.

Založení školy (upravený přepis, psáno 
roku 1857)
Roku 1784 jest zřízena a založena škola cí-
sařským náboženským fondem a dána pod 
správu děkanství Jedovnickému zároveň  
s lokální farou.
Po roce přišel sem první učitel (snad se 
jmenoval Částka), který bydlel po tři léta ve 
Šrámkově chalupě (v době sepsání pamětní 
knihy dům Antonína Poláka, č. p. 27, dnes 
zde bydlí Jiřina Poláková), načež roku 1788 
vrchnost poručila stavěti budovu školní, při 
čemž obce musely robotovati. (To bylo za J. 
V. císaře Josefa II. toho jména, jak poznám-
ka v jedné staré knize naznačuje.)
Budova byla přízemní, v níž od vchodu 
nalevo se nalézala při zahrádce učební síň, 
vpravo byt o jedné světnici pro učitele.
Přiškolená obec jsou Ubce, hájovna a mlýn 
„Pod Hádkem“ a tři mlýny v údolí „Hadím“ 
na potoce, který vyvěrá ze skály po pravé 
straně, se nalézající. Těm mlýnům se říká 
„Na Říčkách“.
Druhý učitel se jmenoval František Prášil, 
který přišel jako učitel z Malé Bukovinky; 

Výpisky z „Památní knihy školy Ochozské“

zemřel 6. dubna roku 1846. Prozatímně 
zde vyučoval nějaký čas podučitel ze Křtin 
Zavadil a po tomto obdržel místo učitelské  
v Ochozi Michael Přichystal, který se při-
stěhoval z Horákova v roce 1846 do Ochoze  
a vyučoval ve staré budově školní; načež 
bylo roku 1851 přikročeno k nové stavbě 
školní budovy.

O stavbě nové budovy školní
Jelikož budova školy staré byla již na roz-
padení, bylo nutno vystavěti na místě staré 
budovy školní budovu novou, kteráž by také 
i pro delší časy vyhovovala místním pomě-
rům. Než přišlo ke skutku, uplynulo drahně 
času. Psáno bylo o tom mnoho a mnoho. 
Komise přijely a zase odjely, aniž by čeho 
pořídily; vždy vše zůstalo při starém. Ko-
nečně bylo po dlouhém protahování usne-
seno stavěti. Stavba byla započata roku 1851.  
A jest dokončena na podzim roku 1852; 
mezi tímto časem vyučováno v čísle 13  
v Ochozi, kde v době sepsání knihy bydlel 
František Mikulášek (bývalá budova JZD, 
kterou dnes vlastní František Chyba).

až do Ochoze, můžete v oko-
lí navštívit třeba známý hrad 
Zvíkov, zámek Orlík nebo se 
můžete za horkých letních dnů 
schladit ve vodě Orlické pře-
hrady. Při zpáteční cestě do 
Brna se nezapomeňte zastavit 
v premonstrátském klášteře  
v Milevsku a v husitském městě 
Táboře.

-om-
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Postavena budova jednopatrová na mís-
tě budovy staré školy nákladem patro-
na Ochozského urozeného pána hraběte  
z Mensdorfu a patrona Ubeckého uro-
zeného pána hraběte Belcrediho, jakož  
z farníků obce Ochozské, též obce Ubecké. 
Přízemí obývá nadučitel, nahoře jsou dvě 
třídy a byt pro podučitele. Kterak stavba 
jest provedena, píše německy důstojný pán 
konsistorní rada, nynější pan farář Ber-
nard Pátek ve Křtinách, z čehož zde stujž 
následující: Ačkoliv stavba školy stála do-
sti peněz, přece jest mizerně provedena. 
Již roku 1853 trhaly se zdi. Střechou pro-
tékalo a v zimě na půdu se sfukoval sníh, 
což až dosud ještě viděti jest. Trámy pod 
podlahou se rozsazovaly. Kamna jsouce 
postavena na holou podlahu, odpačovala 
se od zdi, takže při každém topení musela 
býti zamazována, což zajisté ve prospěch 
vyučování nebylo. Za takovýchto okolnos-
tí škola nemohla se v takovém prabídném 
stavu ponechati. Poněvadž bylo se co obá-
vati, že budova za příčinou mizerné stavby 
se zhroutí, oznámeno jest o tomto císař-
sko- královskému hejtmanství dne 10. čer-
vence roku 1856. Dne 16. září přijela ko-
mise, prohlédla technicky chatrnou stavbu  
a uznala, že vinni jsou tím podnikatelé 
stavby a na jejich výlohy následující opravy 
zařízeny býti musí a také jsou provedeny.  
(V knize následuje celostránkový text závad 
o devíti bodech.) Podnikatelé a nájemci této 
stavby František Vejchoda tesařský mistr  
v Pozořicích a František Petérka zednic-
ký mistr v Račicích byli donuceni řečené 
opravy na svoje útraty učiniti s pohrůžkou, 
že se jim odejme právo ku provozování je-
jich živnosti.
V roce 1857 byl počet školou povinných 
dítek 117 z toho 62 chlapců a 55 děvčat. 
Z Ochoze chlapců 27, děvčat 24 a z Ubce 

chlapců 35 a děvčat 31. Učilo se ve dvou 
světnicích celoročně, denně 5 hodin, týd-
ně 25 hodin, a to jedním učitelem a jedním 
pomocníkem v moravské řeči. Nábožen-
ství vyučoval zdejší lokální pan duchovní. 
Výdaje na školu: za úklid školy – 5 zlatých, 
služné pro podučitele 40 zlatých, služné pro 
učitele 80 zlatých za rok. Obec Ochoz pla-
tila měsíčně z obecní pokladny 11 zlatých  
a 10 krejcarů – ročně 134 zlatých. Obec 
Ubce platila měsíčně 13 zlatých a 55 krej-
carů – ročně 167 zlatých. Služné od vel-
kostatku Zábrdovického činilo 17 zlatých 
a 20 krejcarů. Školní dříví pozůstávalo ze 
12 sáhů a dodávalo se od velkostatku Zábr-
dovického (2/3) a obce Ubce (1/3). Štípání 
a dovoz dříví obstarávala obec Ochozská.
Od c. k. okresního úřadu v Brně dne  
29. května 1857. C. k. okresní hejtman  
Forgatsch.

První školní budova, ve které se začalo vy-
učovat po roce 1788, stála za obecním úřa-
dem, dnes č.p. 35. Zde se učilo do 21. říj-
na 1906. Dne 22. října 1906 byla zahájena 
výuka v nové budově školy č. p. 75, kterou 
navštěvují děti i dnes. Budově  č. p. 35 se 
dodnes mezi občany říká „Stará škola“.

Z „Památní knihy školy Ochozské“ vybral 
Vlastimil Čoupek, redakčně upraveno

Stará škola v Ochozi, dnešní stav.
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Do Ochoze jsem přišel jako odchovanec 
brněnského Sokola. Tam jsme chodili do 
cvičení a to v prvním a ve druhém ročníku 
na učitelském ústavu jako dorost a ve třetím  
a ve čtvrtém ročníku jsme již byli zařazeni 
do mužů. Přirozeně mě tedy v Ochozi za-
jímal Sokol. Byl zde ale v takovém stavu, 
že se dá jen těžko popsat dojem, jaký na 
mě učinil, poté, co jsem se zašel podívat na  
cvičení.
Sokoli cvičili na dvoře staré panské hospo-
dy „U Nedělů“, kde měli tělocvičnu z bývalé 
maštale. Zem v maštali vykopali půl metra 
do hloubky, aby odstranili zápach a docílili 
větší výšky místnosti za účelem postavení 
nářadí. Ovšem, žádný cvičební sál to nebyl, 
ale přesto cvičili. Jaký byl zápal té hrstky 
nadšenců, to si dovede představit jenom 
ten, kdo to viděl. To nebylo jen chodit cvičit 
do této maštale, mnohem horší pro ně byla 
morální muka, která museli snášet doma  

Ze vzpomínek Cyrila Tihelky na činnost organizace Sokol

Cyril Tihelka s rodinou, 20. léta 20 století.

v rodinách. Vždyť jen cvičební úbor, kalhoty 
a tílko, byl pro některé občany cosi nanejvýš 
nemravného. Členů proto ubývalo a v měsí-
ci květnu roku 1907 se zbývajících osm čle-
nů usneslo pro rozpuštění jednoty.
Ale již v listopadu roku 1909 byla založena 
nová jednota Sokola, a to v Obcích, která 
si dala název Tělovýchovná jednota Obce-
-Ochoz. Z počátku se jednalo o pobočku 
kanické jednoty. Od roku 1910 nastal příliv 
členů do jednoty. To se již cvičilo v Obcích, 
napřed v hostinci „U Kopeckých“ (pozdější 
hostinec „U Blažků“), ale ještě téhož roku se 
sokolové přestěhovali k Votrubům. Tam se 
také po zakoupení jeviště začalo hrát diva-
dlo.
Až v roce 1927, kdy se nedělní návštěvy vý-
letníků rozmnožily v takové míře, že dosa-
vadní místnosti hostince již nestačily, byla 
ze sálu zřízena jídelna, a proto bylo nutné 
veškeré tělocvičné nářadí ze sálu před ka-
ždou nedělí vyklízet, až byl konečně tento 
stav ukončen tak, že se zde cvičit přestalo 
a cvičilo se pouze v letních měsících na so-
kolském cvičišti. Tam bylo postaveno skla-
diště na nářadí, jeviště a jiné rekvizity, kde 
se někdy konaly i schůze výboru. Činnost 
jednoty ustávala a v letech 1928-1930 se do-
stavila krize, kdy opět hrozil zánik jednoty. 
Konečně v roce 1931 bylo jasné, že buďto 
zanikneme, nebo postavíme sokolovnu. Na 
památné schůzi 28. Října 1931 mělo pad-
nout rozhodnutí. Názory byly různé. Když 
pak jeden ze členů tlumočil názor župního 
náčelníka, který o činnosti sokolů v Ochozi 
prohlásil: „O tom nejednejte, to nechte. Tam 
to stejně chcípne.“, bylo rozhodnuto o tom, 
že postavíme sokolovnu.
Pozemek jsme měli. Tak tedy stavět. Ale jak 
na to, když jsme v pokladně měli pouhých 
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1100 korun? Bylo tedy rozhodnuto po-
řádat každou neděli sbírky u členů a příz-
nivců Sokola na stavbu sokolovny. „A kdo 
půjde vybírat první?“ padla otázka. „První 
půjde starosta, po něm místostarosta, jed-
natel, pokladník, všichni členové výboru  
a potom ostatní sestry a bratři, až se všich-
ni vystřídají.“ řekl jsem, což bylo s uspoko-
jením přijato. Byla pořízena kniha sbírek  
a hned první neděli jsem přinesl 600 korun. 
Tak každou neděli finanční prostředky na-
růstaly, na provedení takového podniku to 
však zdaleka nestačilo. Proto se přistoupilo 
k upisovací akci. Každý člen i nečlen Soko-
la mohl upsat půjčku 500 nebo 1000 korun. 
Tyto částky však nikdo hotově neplatil, za-
vázal se však, že z upsané částky bude platit 
úroky až do úplného zaplacení. Jednota tak 
splácela pouze zápůjčku.
Stavbu jsme rozvrhli na tři etapy. V roce 
1932 vykopeme základy a suterén, nachys-
táme kámen a vyzdíme základy. V roce 1933 
budovu zastřešíme a v roce 1934 stavbu do-
končíme a sokolovnu otevřeme. Všechno 
šlo podle plánu. Návrh a plány jsme zada-
li architektu Miloslavu Kopřivovi z Brna, 
který do té doby již projektoval dvanáct 
sokoloven. Všichni členové a mnozí další 
občané pracovali každou sobotu 
odpoledne a neděli dopoledne, 
místní i přespolní zedníci při-
cházeli pomáhat. O sobotách 
se pracovalo do půlnoci, někdy  
i přes, v neděli od šesti do po-
ledne a někdy i déle. Před zadá-
ním stolařské práce jsem zašel 
na poradu za starostou brněn-
ského Sokola Cyrilem Hýlkem. 
Stolařskou práci v Brně na Sta-
dionu jim dělala firma Kubásek 
v Brně na Křenové. Byl to velký 
závod s více dělníky a se zásoba-

mi vyschlého dřeva, a když jsem mu řekl, že 
řezivo máme, řekl mi: „Dobře, já je tedy od 
vás odkoupím, ale stolařskou práci pro vás 
budu dělat z našeho vyschlého dřeva.“
Všechny práce, na které jsme stačili sami, 
jsme také sami provedli. Šlo například  
o elektroinstalace, hromosvody, pokrytí 
střechy a jiné. Protože staveniště bylo na 
podmáčeném místě, nechali jsme pod pod-
lahou asi 50 cm prostoru a zasadili jsme zde 
91 betonových pilotů, na které jsme položili 
trámy pod podlahu. Aby prostor pod pod-
lahou větral, byla postavena síť kanálků od-
větraných zdí do ulice a do šatny, takže ote-
vřením oken v šatně nastal pod podlahou 
průvan, čímž se zabránilo vzniku podlaho-
vé houby. Piloty pod podlahu jsme pořídili 
tím způsobem, že každý člen měl povinnost 
jeden zhotovit a na vykolíkované místo jej 
zasadit. Zhotovili jsme formy a práce byla  
v krátké době hotova. Zednické práce pro-
váděl ve druhém roce stavby jako stálé za-
městnání bratr Vavřín Dofek, který všechno 
dělal tak, jako by to dělal pro sebe. Pomoc-
níkem mu byl bratr místostarosta Antonín 
Ognar, který měl ze všech členů jednoty 
nejvíce odpracovaných hodin na stavbě so-
kolovny. Rozpočet stavby byl 250 000 korun 

Cvičenci Sokola jednoty Ubce-Ochoz v roce 1924.
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a my jsme ji tímto způsobem postavili za 
130 000 korun. V roce 1934 byla sokolovna 
otevřena a nová činnost jednoty se rozběh-
la tak, že byla v župě kladena za vzor jiným 
jednotám, které sice také postavily sokolov-
ny, ale finančně zaostávaly, takže jim hrozil 
konkurz.
Ve všech složkách jednoty přibylo mnoho 
nových členů, pořádaly se různé podniky, 
zábavy a největší podíl na splácení půjčky 
měla naše divadla. Peníze jsme si půjčili  
v Občanské záložně v Králově Poli. Úroky, 
které se členové zavázali splácet, byly rozvr-
ženy na každý týden, a tak byly nepatrnými 

Výbor Sokola jednoty Ubce-Ochoz, 20. léta 20. století.

částkami umořovány. Nadále ovšem chodil 
každou neděli střídavě jeden člen jako vý-
běrčí ke všem členům jednoty, aby inkasoval 
splátky a členské příspěvky.
Velmi významnou složkou naší činnos-
ti byla divadla. Členové jednoty byli velmi 
schopnými herci, zpěváky i muzikanty. Pro-
to bylo možné nacvičit operety, jako třeba 
„Na Svatém kopečku“, „Slovácká princezka“ 
a další. Vynikajícím způsobem zvládli i dra-
matické kusy, jako například „Jízdní hlíd-
ka“, „Jánošík“ nebo „Bílá nemoc“. Naše hry 
byly vždy hodnotné, provedením i jevištní 
výpravou. Na představení přicházeli diváci 

z celého okolí, dokonce i auto-
busové zájezdy a v okolí bylo 
naše divadlo nazýváno „Prv-
ní pohorská scéna“. Takový 
byl rozkvět naší činnosti. Pak 
ale nastoupila doba okupace  
a druhé světové války, která 
rozvoji Sokola nepřála.

Ze vzpomínek Cyrila Tihelky 
vybrala Jana Suchomelová, 

redakčně upraveno

Odkud přišla do Ochoze pizza

Ve středu 13. března se stala ochozská cuk-
rárna Pizzerií – Ochozzerií. „Vaří tam nějací 
Maďaři,“ neslo se Ochozí. Protože se mi to 
nějak nezdálo, vydala jsem v dubnu pro náš 
zpravodaj zjistit podrobnosti.
Velkoryse mě uvítal nájemce pizzerie, šéf-
kuchař a pekař v jednom, vedoucí Miloš 
Szenesi se svoji milou manželkou Evou. Pan 
Miloš pochází ze slovenské obce Želovce, 
která leží v banskobystrickém kraji, blíz-

ko maďarských hranic, proto moje první 
otázka zněla: „Jak jste se dostal k nám do  
Ochoze?“.
„Kraj odkud pocházím oplývá bohatou his-
torií, u nás na jihu Slovenska najdete dře-
věné „kaštiely“, úrodná pole a samozřejmě 
i skvělé víno. Po vystudování hotelové aka-
demie jsem se vydal získávat zkušenosti. 
Nějaký čas jsem pracoval v Německu a v 
Tyrolsku. Pak jsem pobyl také rok na Kypru  
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a v Itálii, kde jsem se naučil umění pizzy. 
Potom jsem se doma oženil a spolu s man-
želkou jsme odjeli do Dublinu v Irsku. Tam 
jsem pracoval ve skvělém podniku, jehož 
služby a sortiment mě časem natolik uchvá-
tily, že jsem začal snít o možnosti realizovat 
je ve vlastním podniku. Specialita podniku 
byla unikátní nabídka destilátů a pivo va-
řené ve vlastním pivovaru. Vařilo se 
tam sedm druhů piva. V Dublinu by 
se nám líbilo, kdyby nebylo toho stu-
deného léta. Byli jsme tam osm roků  
a během té doby jsme tam zažili je-
nom jedno normální léto. Chtěli jsme 
se také dostat blíž domovu. V té době 
náš příbuzný koupil tento podnik,  
a tak se stalo, že jsme tady.“ usmívá se 
Miloš Szenesi.
„Nejprve jsem zkoušel denně vařit 
celé menu, pak jsem zjistil, že nejlépe 
jde na odbyt moje polévková nabídka. 
Denně vařím hustou a kvalitní polévku, při-
pravuji salát, k tomu podávám svůj domá-
cí chléb. Chléb peču v mnoha variantách,  
s klobásou, s hermelínem. Dávám přednost 
domácím a místním surovinám, v sezóně 
jsem přidával například medvědí česnek  
z místního lesa. O víkendech je nabídka jí-
del rozšířena, stalo se již tradicí, že nabízíme 
žebra na medu, zabíjačkový sortiment, ha-
lušky a jiné speciality slovenské a maďarské 
kuchyně. Kolegové z branže se mně někdy 
diví, že používám na vaření a pečení ty nej-
kvalitnější suroviny, tím pádem se mně pří-
prava jídel prodraží, nic na tom nevydělám 
a ceny nemohu nikdy snížit. Ale pro mě je 
kvalita rozhodující položka,“ krčí rameny 
Szenesi.
Pizza se nabízí v širokém sortimentu, každý 
si může vybrat variantu podle své chuti. Vel-
ká pizza stojí přes 100 Kč, když si objednáte 
dvě a vaše objednávka je nejméně za 240 Kč, 

přivezou vám ji zdarma. Rozvoz je do vzdá-
lenosti deset kilometrů.
Děti a mlsaly potěší, že nabídka zmrzliny 
a zákusků zůstala zachována. Zákusky jsou 
denně čerstvé, pokud se náhodou neprodají, 
personál cenu sníží.
Čepované pivo je v nabídce nejméně dvou 
druhů, Miloš Szenesi nabídku na přání zá-

Ochozská pizzerie a cukrárna.

kazníků obměňuje. Jeho snem je pronajatou 
pizzerii časem rozšířit a vařit pro labužníky 
vlastní pivo.
Podle svého dublinského vzoru se také snaží 
mít v nabídce vždy nějaký lahůdkový desti-
lát, který jinde v České republice neochut-
náte. Stačí se u baru zeptat, jakou specialitu 
vám mohou nabídnout.
Někteří Ochozáci panu Szenesimu vyčítají 
přílišné sebevědomí, jiní vyšší ceny. Podle 
mě sebevědomí potřebuje, aby jeho smělé 
plány vyšly. Vyšší ceny by nám měly zaru-
čovat vysokou kvalitu sortimentu, a pokud 
tomu tak není, on sám je otevřen veškerým 
připomínkám.
Na závěr mi Miloš Szenesi řekl, že krédem 
jeho života je věta: „Všechno jde, když člo-
věk chce“. Celé jeho snažení tomu odpoví-
dá. Přeji mu, aby jeho životní elán dlouho 
vydržel.

-hš-
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SERVIS/INZERCE

Také si někdy připadáte proti chování po-
litiků či úředníků bezmocní? Máte chuť se 
někam zavřít a tvářit se, že se Vás politika 
a občanské dění kolem Vás vlastně netýká?
Takové pocity máme občas asi všichni, jenže 
ve skutečnosti se tímto přístupem vzdáváme 
možnosti ovlivňovat svět, ve kterém žijeme, 
a „vydáváme se na pospas“ rozhodnutím, 
vyhláškám, zákonům, které za nás učinili 
jiní. Místo aktivního občana podílejícího se 
na veřejném dění se pak stáváme nezúčast-
něnou ovcí ve stádu, „ovčanem“.
Demokracie se ve svém původním významu 
opírá o ochotu členů společnosti spolupodí-
let se na spravování společného veřejného 
prostoru. Jenže většina české dospělé po-
pulace vyrostla v totalitním režimu a nemá 
dostatečné znalosti, jak uplatňovat v demo-
kracii svá práva, rozvíjet svůj životní prostor 
a hrát aktivní roli ve veřejném životě.
Toho si všímá evropský projekt „Podpora, 
stimulace a propagace dalšího vzdělávání 
jednotlivců v oblasti odborných a obecných 
kompetencí“, reg. č. CZ.1.07/3.1.00/37.0206 
financovaný Evropskou unií a státním roz-

Evropský projekt učí, jak nebýt „ovčanem“

počtem České republiky, který s ústředním 
mottem „Nebuď ovčan! Občanskou gramot-
ností proti ovčanství“ přináší návod, jak se 
do občanského života účinně zapojit.
Cílem projektu je přinést občanské vzdělá-
vání dostupné pro všechny. Lektoři připra-
vili celkem patnáct kurzů z oblastí Aktivní 
občanství a participace občanů na veřejném 
dění, Dobrovolnictví, Multikulturalismus 
a prevence extremismu, Odpovědný pří-
stupu k životnímu prostředí a Odpovědný 
přístupu k financím. Všechny kurzy jsou 
realizovány zdarma a srozumitelnou for-
mou s důrazem na praktické pojetí a vyu-
žití. Aktuálně probíhají prezenční kurzy ve 
větších krajských městech, tedy i v Brně, ale 
vzdělávat se můžete také přes internet, a to 
ve formě online seminářů a e-learningových 
kurzů.
O všech podrobnostech a termínech se 
dočtete na webových stránkách projektu: 
www.nebudovcan.cz.

Jana Kamínková, vzdělávací společnost 
Aletheia, s. r. o.

Od července 2013 je firma IGN.cz – Ing. 
Zděněk Lebiš novým nájemcem rozvodů 
kabelové televize v Ochozi. Naše firma se 
zaměřuje na služby internetového připojení.  
V červenci a srpnu budeme provádět pře-
stavbu sítě tak, aby umožňovala internetový 
přístup ve všech částech obce, a současně za-
čneme poskytovat služby prvním zájemcům.
Výhodou připojení k internetu přes kabe-
lovou televizi je proti bezdrátovému připo-

Internet v Ochozi přes kabelovou televizi

jení vysoká stabilita i za špatného počasí, 
nemožnost rušení signálu a vyšší rychlost. 
Proti ADSL je to nízká míra agregace (sdí-
lení) linky, mnohem vyšší rychlost uploadu 
(odesílání) dat a stabilita rychlosti nezávislá 
na vzdálenosti ústředny. Sídlo naší firmy je  
v Jedovnicích, takže jsme schopni poskyto-
vat rychlé servisní zásahy.
Zákazníci budou mít na výběr z následují-
cích tarifů:
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Ceny včetně DPH. Instalace ZDARMA. Zajistíme i volání přes internet a pokrytí bytu bez-
drátovým signálem. Další informace na www.ign.cz.

Kontakt: Spolupracujeme s firmou 3C, s. r. o., která zajišťuje servis kabelové sítě. V případě 
zájmu o zřízení internetové přípojky se proto můžete obracet na pana Hoška(3C) na telefo-
nu 605 447 552 nebo pana Lebiše(IGN.cz) na telefonu 605 830 328.

Tarif Download Upload Cena měsíčně
Catv B 300 5 2 300 Kč
Catv B 400 10 4 400 Kč
Catv B 500 15 7 500 Kč
Catv B 620 20 10 650 Kč
Catv B 800 25 12 800 Kč

Rychlost [Mb/s]
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Společenská kronika
Minulý měsíc oslavili a v příštích dnech oslaví životní jubileum tito občané naší obce:

Rudolf Nohel 75 let
František Šlof 70 let
Zdeněk Sova 70 let
Zdeněk Částek 70 let
Radoslava Kotolová 75 let
Jita Sieberová 70 let
Marie Knechtová 70 let
Eva Drápalová 75 let
Blanka Poláková 70 let
Hedvika Nohelová 70 let
Jiří Hunka 70 let

Přejeme jim do dalších let hodně štěstí, zdraví, přátelství a příjemných okamžiků s blízkými 
lidmi.

Redakce
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 FOTOGALERIE ZE SKAUTSKÉHO TÁBORA

Naše skautská rodina pohromadě.

Roztančené léto.
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Vážení čtenáři Ochozského zpravodaje,
Srdečně Vás zveme na letošní Svatováclavské hody, které se konají 28. září 2013  
v Ochozi u Brna. Na těchto hodech budou poprvé představeny nově zrekonstruo-
vané ochozské kroje, které se v naší obci přestaly nosit v průběhu první poloviny 
dvacátého století. Novým místním krojům se snažíme přizpůsobovat také reperto-
ár tanců a písní, aby lépe odpovídal našemu regionu, tedy východnímu Brněnsku. 
K tanci a poslechu zahrají muziky z našeho kraje, dechová hudba Blučiňáci a cim-
bálová muzika Líšňáci, takže doufáme, že je na co se těšit.

Ochozská chasa

Evidenční číslo přidělené  
Ministerstvem kultury ČR: E 10075




